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MMW 
Jól érzik magukat a diákok a gazdaságtudományi kar modern épületében 

KEDVENC HELY A TERASZ ÉS A BÜFÉ 

Szabadidejükben szívesen ülnek le a zárt teraszon a diákok FOTÓ: SEGESVÁRI CSABA 

J ó h e l y e n t a l á l h a t ó , a 21. s z á z a d i k ö -
v e t e l m é n y e k n e k m e g f e l e l ő e n m o -
d e r n , k o m f o r t o s , h a n g u l a t o s - így 
j e l l e m e z t é k a d i á k o k a szegedi e g y e -
t e m g a z d a s á g t u d o m á n y i k a r á n a k új 
é p ü l e t é t , a h o l m á s o d i k s z e m e s z t e r ü -
ket k e z d t é k . A k o r á b b a n s z a k k ö z é p i s -
k o l á n a k helyet a d ó , t a v a l y á t é p í t e t t és 
f e l ú j í t o t t , Kálvária sugárúti i n g a t l a n -
b a n a t a n á r o k is jól érzik m a g u k a t . 

K A N C S Á R T Í M E A 
Az órák közti szünetekben kényelmes 
bőrfotelekben pihenhetünk, s közben 
halkan csobog a kis szökőkút. Minden-
hol zöld növények. Szép környezetben, 
21. századi iskolában tanulhatunk. Az 
órák között még a kávét Í6 nagyobb él-
vezettel szürcsölgetjük itt, mint a régi, 
Honvéd téri épületben - sorolta Szűcs 
Rita, miért érzi jól magát a gazdaságtu-
dományi kar új épületében, ahol - mint 
elárulta - a büfé a kedvenc helye. Az 
ötödéves szegedi diák hozzátette még, 
hogy a kar jó helyen fekszik, gyorsan 
átér, ha máshol van órája, és az összes 
oktató egy helyen megtalálható. 

Az épület belső kialakítása modern, 
a sárga falak, a piros és zöld színre 
festett korlátok nagyon barátságossá 
és egyben meleggé varázsolják a he-
lyet. A második és harmadik emeletre 
lifttel „utaztunk", ennek üvegfalán át 
látjuk az egész belső teret, amelyet 
eláraszt az üvegtetőn keresztül be-
áramló napfény. 

- Ha van egy kis szabadidőnk, a fo-
lyosón található asztalokhoz vagy a 
zárt teraszra kitett kényelmes kanapék-
ra, fotelekbe ülünk le. Ezek a helyek al-
kalmasak arra, hogy elvonuljunk a tö-
megtől. Itt csend és jó meleg van -
mondta Nagy Márk elsőéves pénzügy 

• Nagy Márk, Szél Krisztina és Albert EVE 
beülniük, ha együtt szeretnének tanulni 

és számvitel szakos hallgató, aki két 
másik társával éppen zárthelyi dolgo-
zatra készült. Évfolyamtársa, Szél Krisz-
tina hozzátette: kellemesnek tartja az új 
épületet, bár a régi központot nem is-
merte. Azt mondja, szerencse, hogy 
nem kell füstös kávézóba beülniük, ha 
többen együtt szeretnének tanulni. 

- Most kezdjük belakni az épületet, 
egyre több funkcióját használjuk. Itt 
otthont tudunk adni a közösségi ren-
dezvényeknek és a kari tanácsülések-
nek. Korábban a nyolcéves karnak so-
ha nem volt saját ingatlana. Hamaro-
san a közéleti kávéháznak is helyet 
biztosítunk. A tanteremhiányt a Kál-
vária sugárúti épület sem oldotta 
meg, a nagyobb létszámú órákat most 
is a volt nyomdában, a Fekete Sas ut-
cai épületben tartjuk, illetve továbbra 
is termeket bérelünk - mondta Hetesi 

in örül, hogy nem kell füstös kávézóba 

B BIOLÓGUSOK E G Y H E L Y E N . Tava ly 
s z e p t e m b e r b e n n y i t o t t a m e g k a -
p u i t az SZTE TTIK ú j b i o l ó g i a é p ü l e -
te . Az 1 ,4 m i l l i á r d f o r i n t o s b e r u h á -
zás l e h e t ő v é t e t t e , h o g y k i l e n c 
b i o l ó g u s t a n s z é k c s o p o r t egy h e -
l y e n d o l g o z h a s s o n . J e l e n l e g k ö z e l 
s z á z ö t v e n m u n k a t á r s és 1100 h a l l -
ga tó „ l a k j a " a m o d e r n é p ü l e t e t , 
a m e l y n e k s z i k l a n ö v é n y e k k e l b e -
ü l t e t e t t h á r o m t e t ő k e r t j e is v a n . 
Egy 2 6 0 és e g y 6 0 fős e l ő a d ó t e -
r e m m e l , t íz k i s e b b t e r e m m e l , i l -
l e t v e h u s z o n ö t k u t a t ó l a b o r r a l 
b ü s z k é l k e d h e t az é p ü l e t . 

Erzsébet dékán, aki kiemelte: öt ter-
mük közül hármat a legmodernebb 
multimédiás technikával szereltek fel. 

CSIRIK J Á N O S ELSŐ KITÜNTETÉSE Hetényi Magdolna geokámikus Széchenyi-díjat kapott 

A FÖLD KINCSEINEK NYOMÁBAN 
Arccal a felszín felé 
H a t é v e H e t é n y i M a g d o l n a ú j t é m a v i z s g á l a t á b a k e z d e t t . T ö b b m á s 
k u t a t ó h e l l y e l e g y ü t t m ű k ö d v e , f i a t a l k u t a t ó k és P h D - h a l l g a t ó k 
k ö z r e m ű k ö d é s é v e l , a t a l a j b a n és a t a v i ü l e d é k e k b e n l é v ő , b i o l ó g i a i e r e d e t ű 
szerves a n y a g ö s s z e t é t e l é t t a n u l m á n y o z z a . A t a l a j k ü l ö n b ö z ő s t a b i l i t á s ú 
r é s z e i b e n u g y a n i s a n ö v é n y e k k ö z v e t í t é s é v e l h o s s z a b b - r ö v i d e b b i d e i g -
n é h á n y , d e a k á r n é h á n y e z e r é v i g is - r a k t á r o z ó d h a t a l e v e g ő b ő l s z á r m a z ó 
s z é n - d i o x i d . A k ö r n y e z e t gyors v á l t o z á s á v a l v a g y a m e z ő g a z d a s á g i 
t a l a j h a s z n á l a t s o r á n ez az i d ő j e l e n t ő s e n m ó d o s u l h a t , és így m ó d o s u l h a t a 
g l o b á l i s é g h a j l a t i v á l t o z á s b a n f o n t o s s z é n - d i o x i d á r a m l á s a a t a l a j és az 
a t m o s z f é r a k ö z ö t t . Az ú j k u t a t á s i e r e d m é n y e i k r ő l t a r t o t t a a pro fesszor a s s z o n y 
a m i n a p a k a d é m i a i s z é k f o g l a l ó j á t . 

S z é c h e n y i - d i j a t a d o t t á t S ó l y o m 
L á s z l ó k ö z t á r s a s á g i e l n ö k H e t é n y i 
M a g d o l n a g e o k é m i k u s n a k , a s z e g e d i 
e g y e t e m t a n s z é k v e z e t ő j é n e k . A p r o -
fesszor k e z d e t t ő l f o g v a a g a z d a s á g -
b a n h a s z n o s k u t a t á s o k a t f o l y t a t . 

D O M B A I T Ü N D E 
Széchenyi-díjat kapott Hetényi Mag-
dolna geokémikus, az MTA rendes tag-
ja, a Szegedi Tudományegyetem tan-
székvezető egyetemi tanára a fosszilis 
energiahordozók képződésének elmé-
leti és módszertani kutatásában, a fo-
lyamatok laboratóriumi modellezésé-
ben, a paleokörnyezet geokémiai re-
konstrukciójában elért, nemzetközileg 
elismert tudományos eredményeiért. 

Az Egyetem utcai épület emeletén 
Grassely Gyula, a kiváló tudós és tu-
dományszervező mellett kezdődött a 
kutatói pályája másodéves vegyész-
hallgatóként. A fosszilis energiahordo-
zók - a kőolaj, a földgáz, a kőszén és 
az olajpala - vizsgálatával a hetvenes 
évek második felében kezdett foglal-
kozni, amikor munkahelyét, az ás-
ványtani, geokémiai és kőzettani tan-
széket a Mol jogelődje felkérte a kuta-
tófúrásokból származó kőzetminták 
szerves anyagának mennyiségi és mi-
nőségi jellemzésére, a kőzetek olaj- és 
gázpotenciáljának meghatározására. 
A több mint húsz éven át folytatott 
vizsgálatok eredményeit az országos 
szénhidrogénkészletek - kőolaj és 
földgáz - előrejelzésének készítéséhez 
használták fel. 

Hetényi Magdolna akadémikus 
a Széchenyi-díjjal FOTÓ: SEGESVÁRI CSABA 

- A hetvenes években tárták fel a 
hazai olajpalatelepeket is. Az elneve-
zése csalóka, hiszen nem olaj, se nem 
pala, h a n e m o l y a n , szerves anyagot 
tartalmazó kőzet, amely az olajképző-
dés lehetőségét rejti magában - hang-
súlyozta a professzor asszony, az ás-
ványtani, geokémiai és kőzettani tan-
szék vezetője. - Megfelelő környezeti 
feltételek között néhány százezer év 
alatt a természetben is olaj képződne, 
de egy sajátos ipari eljárással már 
most olaj párolható le belőle. Az is-
mert hazai olajpalakészlet azonban 
túl kicsi ahhoz, hogy az olajlepárlás 
gazdaságos legyen, ezért ma a hazai 
telepek anyagát a mezőgazdaságban 
használják talajjavító anyagként és 
növekedésserkentőként. Ugyanakkor 
ez a - szakmai kifejezéssel - „éretlen" 
anyag kiválóan alkalmas a kőolajkép-
ződés laboratóriumi modellezésére. 

E l ő s z ö r k a p o t t á l l a m i k i t ü n t e t é s t Csi-
rik J á n o s ( k é p ü n k ö n ) , a Szegedi T u -
d o m á n y e g y e t e m S z á m í t ó g é p e s A l g o -
r i t m u s o k és Mesterséges Intelligencia 
T a n s z é k é n e k v e z e t ő j e , aki i d é n n y á -
ron z á r u l ó d é k á n s á g a i d e j é n e l é r t e , 
h o g y a z e d d i g t e r m é s z e t t u d o m á -
n y i n a k m o n d o t t e g y e t e m i kar n e v e 
k i e g é s z ü l j ö n a z i n f o r m a t i k a i j e l z ő v e l . 

ÚJSZÁSZI H O N A 
A Magyar Köztársasági Érdemrend 
Tiszti Keresztje kitüntetést vehette át 
Csirik János egyetemi tanár az oktatási 

és kulturális mi-
nisztertől a márci-
us 15-i nemzeti 
ünnep alkalmá-
ból. A számítástu-
dománnyal és in-
formatikával fog-
lalkozó matemati-
kus több s z a k m a i 

dijat is magáénak tudhat, de - a József 
Attila Tudományegyetem 1992-94 kö-
zötti rektorának, az oktatási tárca 
1994-95 közötti helyettes államtitkárá-
nak, az SZTE Természettudományi és 
Informatikai Kara jelenlegi dékánjának 
- ez az első állami kitüntetése. 

- Az informatikai jelzővel azért bő-
vült a korábban csak természettudo-
mányinak mondott kar elnevezése, 
mert ezzel is kifejezzük e tudományág 
jelentőségét, vagy hogy az elsőéves 
hallgatóink 30-40 százaléka a három 
informatikai alapszak valamelyikére 
jár - magyarázza a professzor. Az ok-
tatás- és tudományszervezésben jeles-
kedő Csirik János meggyőződése, 
hogy - ellentétben a budapesti vagy a 

debreceni tudományegyetemmel - az 
informatikai képzés rangját nem önál-
ló kar szervezésével, hanem az 
együttműködésben rejlő lehetőségek 
jó kihasználásával, közös értékrend-
szer kialakításával lehet biztosítani. 

Végighullámzott a TTIK szinte min-
den nagyobb intézetén annak az újsze-
gedi építkezésnek a hatása, ami még 
Csirik János dékánsága előtt indult, de 
mostanra mutatja meg jelentőségét, 
ugyanis a korábbinál jobb munkakö-
rülmények közé került több tanszék-
csoport is. Az újszegedi biológiaépü-
let-beruházással ugyanis az Ady téren 
új helyet kaptak a földrajz tanszékek, 
illetve a bölcsészek, akik cserébe terü-
letet adnak az informatikusoknak az 
Irinyi-épületben. A Bolyai Intézetben 
így megürülő szintet pedig a matemati-
kusok foglalhatják el. Ezzel azonban 
nincs vége a megújulásnak: a TTIK és a 
mérnök kar közösen pályázik a termé-
szettudományi és műszaki képzés fel-
tételeinek javításáért, vagyis a Dóm té-
ri és a Rerrich Béla téri épületek rendbe 
tételéért, a felszereltség javításáért. 

- Jól áll az SZTE az alap- és mester-
szakok akkreditációja szempontjából 
- mond véleményt Csirik János. A Ma-
gyar Akkreditációs Bizottság egyik új 
tagjaként viszont megjegyzi: a szegedi 
mérnök szakok „bejegyzése" a kívá-
natosnál lassabban halad, aminek 
oka az e pálya körüli erős lobbi, amit 
nehéz meggyőzni. A felsőoktatás kü-
lönböző szintjeit jól ismerő szakem-
berként Csirik János másik új felada-
ta, hogy a Bologna-bizottság elnöke-
ként 2009-re elkészüljön az évtizedes 
folyamatot bemutató országjelentés. 


